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Komunikacja samochodowa na os. Tęczowym od lat 
nastręcza sporo problemów ze względu na wąskie 

drogi, będące jednocześnie ciągami pieszymi - chodniki 
zbudowano tylko wewnątrz osiedla. 

Naszą gazetę można bezpłatnie odebrać w siedzibie Spółdziel-
ni Mieszkaniowej na os. Jasnym 20 w Dzierżoniowie oraz w filii 
Spółdzielczego Domu Kultury w Piławie Górnej. Jest dostępna 
także w placówkach handlowo-usługowych na terenie osiedli, 
m. in. na poczcie na os. Tęczowym, w sklepie Kaprys na os. Błę-
kitnym, w markecie Biedronka na os. Różanym oraz w sklepie 
Stokrotka na os. Jasnym. 

TU DOSTANIESZ 
„TWOJĄ SPÓŁDZIELNIĘ”

NASZE SPRAWY

Propozycję zmiany organiza-
cji ruchu wysunęła Spółdzielnia 
Mieszkaniowa na liczne wnioski 
członków spółdzielni, mając na 
celu poprawę bezpieczeństwa, 
jednak wprowadzony od 2 paź-
dziernika na os. Tęczowym ruch 
jednokierunkowy wzbudził wiele 
kontrowersji i dużą różnicę zdań 
mieszkańców.

Należy pamiętać, że całość 
nowej organizacji ruchu zosta-
ła zaprojektowana przez nieza-
leżnego projektanta i stanowi 
obszerne opracowanie projek-
towe. Podczas zorganizowa-
nego 21 listopada spotkania 
burmistrza z mieszkańcami os. 
Tęczowego w Dzierżoniowskim 
Ośrodku Kultury omówiono 
propozycje zmian w organiza-
cji ruchu, następnie rozpoczę-
ła się dyskusja, podczas której 
mieszkańcy dzielili się swoimi 
sugestiami najlepszych rozwią-
zań komunikacyjnych. Zgodnie 
z wcześniejszymi deklaracjami 
władz miasta, wprowadzona 
nowa organizacja ruchu ma swój 
czas próbny do końca tego roku, 
tak aby mieszkańcy mogli oce-
nić wprowadzone rozwiązania w 
codziennej praktyce. 

Zwracano uwagę na brak 
miejsc parkingowych, co jest 
problemem wszystkich osie-
dli mieszkaniowych w naszym 
mieście. Jednakże w przypadku 
osiedla Tęczowego w ostatnich 

latach wybudowano najwięcej 
nowych miejsc parkingowych w 
całym mieście.

Zdaniem spółdzielni najwięk-
sze niezadowolenie z powodu 
braku miejsc parkingowych od lat 
jest wśród mieszkańców wspólnot 
mieszkaniowych, usytuowanych 
wśród budynków spółdzielczych. 
Spółdzielnia stoi na stanowisku, 
że niestety mieszkańcy wspólnot 
mają bardzo roszczeniowe nasta-
wienie w tym zakresie, ale już 
przy budowie nowych miejsc 
parkingowych nie są w ogóle 
zainteresowani partycypowaniem 
w kosztach budowy i dalszego 
utrzymania powstających i ist-
niejących parkingów. Wszyst-
kie inwestycje w tym zakresie 
w ostatnich latach sfinansowała 
wyłącznie spółdzielnia i miasto. 
W związku z tym władze spół-
dzielni na wniosek mieszkańców 
budynków spółdzielczych wpro-
wadziły rozwiązanie płatnych 
blokad parkingowych, miejsc 
przeznaczonych przede wszyst-
kim dla spółdzielców. 

Na ponad trzydzieści osób, 
które uczestniczyły w zebraniu 
przeważały głosy niezadowo-
lenia z wprowadzenia nowej 
organizacji ruchu, jednak bur-
mistrz zastrzegł, że powrót do 
stanu poprzedniego nie wchodzi 
w rachubę, możliwe jest tylko 
modyfikowanie tego rozwią-
zania. Propozycji zmian od 

mieszkańców było bardzo wiele, 
wszystkie będą analizowane 
przez miasto. Jedną z nich było 
przywrócenie ruchu dwustronne-
go za apteką wzdłuż bloków nr 6, 
7, 8 i 9 aż do ul. Akacjowej. 

Obecni na spotkaniu poli-
cjanci z wydziału ruchu drogo-
wego oraz dzielnicowy osiedla 
Tęczowego podkreślali, że aktu-
alna organizacja ruchu jest roz-
wiązaniem optymalnym, pozwa-
lającym uniknąć sytuacji kolizyj-
nych i wymijania się na wąskich 
drogach. Wprowadzenie strefy 
zamieszkania w celu ogranicze-
nia prędkości do 20 km/h spo-
wodowałoby z kolei konieczność 

parkowania tylko w miejscach do 
tego wyznaczonych, co zdaniem 
inżynierii miejskiej pogorszyło-
by dodatkowo sytuację z miej-
scami parkingowymi. Dodatko-
wo policja zapowiedziała usta-
wienie słupków przy aptece, by 
wykluczyć to miejsce z parko-
wania ze względu na „wąskie 
gardło” przy skręcie w lewo na 
wysokości bloków nr 4 i 5.

O ostatecznych zmianach 
nowej organizacji ruchu na 
osiedlu Tęczowym, które zosta-
ną wprowadzone przez władze 
miasta będziemy informować w 
następnych numerach naszego 
miesięcznika.

DEBATA O ORGANIZACJI RUCHU 
NA TĘCZOWYM
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Duża część elewacji cieszy 
oko dzięki dociepleniu kolej-
nych ścian. 

- Wykonane z nowoczesnej 
ceramiki poryzowanej ściany 
gwarantują ciepłe mieszka-
nia, więc kolorystyka także jest 
pogodna i nastraja pozytywnie 
- mówi kierownik budowy. 

W dalszym ciągu do 
przodu idą prace związane 

z wylewaniem posadzek w 
mieszkaniach. Pojawiły się też 
pierwsze płytki ceramiczne na 
budynku C, jako wykończe-
nie balkonów. Już bliżej niż 
dalej do końca budowy i prze-
kazania nowych mieszkań ich 
szczęśliwym właścicielom. 

Budowlaniec

Członkowie Rady Nadzor-
czej Dzierżoniowskiej Spół-
dzielni Mieszkaniowej przyj-
mują interesantów w każdą 
ostatnią środę miesiąca.

Dyżury pełnione będą w sie-
dzibie spółdzielni na os. Jasnym 
20, pokój nr 11a, w godz. od 

17.00 do 18.00. Spółdzielcy z 
Piławy Górnej mogą umówić 
się na spotkanie z członkiem 
Rady Nadzorczej z Piławy Gór-
nej po wcześniejszym telefo-
nicznym kontakcie, pod nr tel. 
74 8314473.

Rada wnikliwie zapoznała 
się z przedłożonymi materiała-
mi dotyczącymi sytuacji finan-
sowej i planów gospodarczych, 
jak również planów remontów 
oraz realizowanych inwestycji 
za pierwsze półrocze 2017 roku. 
Do sukcesów można zaliczyć  
wciąż bardzo dobrze i skutecz-
nie prowadzone działania win-
dykacyjne. Rekordowo niski 
wskaźnik zadłużenia w opłatach 
za lokale to wynik wielotorowo 
prowadzonych działań, które 
umożliwiają realizowanie dla 
mieszkańców wszystkich bie-
żących zadań spółdzielni oraz 

szeregu robót, zadań eksploata-
cyjnych i remontowych. Rada 
po dokonaniu analizy sytuacji 
finansowo-gospodarczej spół-
dzielni pozytywnie oceniła 
realizację przyjętych planów w 
tym zakresie. W dalszej części 
posiedzenia omówiono spra-
wy bieżące spółdzielni, a także 
realizację budowy nowego 
budynku spółdzielczego na os. 
Różanym oraz kolejne zamie-
rzenia inwestycyjne w kwestii 
budowy następnych nowych 
budynków w zasobach spół-
dzielczych.

R N

NASZE SPRAWY

Pomimo, że aurę mamy już typowo listopadową, nowy 
budynek staje się coraz bardziej kolorowy.

Główną część ostatniego, październikowego posie-
dzenia poświęcono analizie finansowo-gospodar-

czej spółdzielni.

DYŻURY CZŁONKÓW 
RADY NADZORCZEJ

PAŹDZIERNIKOWA 
RADA NADZORCZA

ZAPRASZAMY
Oferujemy między innymi:

pożyczki gotówkowe, 
kredyty konsolidacyjne,
kredyty hipoteczne,
kredyty dla firm.

Dzierżoniów 
ul. Wrocławska 22 
(od ul. Piłsudskiego) 

74 832 31 26

LISTOPAD Z NOWYM
BUDYNKIEM
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- Kiedy wprowadziłam się tutaj w 1972 roku, osie-
dle wyglądało jak poustawiany w błocie rząd 

klocków – uśmiecha się Teresa Flejszczak, mieszkanka 
bloku nr 9 na os. Jasnym.

OS. JASNE

STAN WOJENNY
ZMIENIŁ LUDZI

Utworzenie Spółdzielni 
Mieszkaniowej stało się dla 
rodziny pani Teresy, która 
zamieszkiwała w pokoju z 
kuchnią przy ul. Świdnickiej, 
szansą na większy lokal.

- Zapisaliśmy się na 
mieszkanie trzypokojowe, ale 
zadzwonił prezes spółdzielni z 
informacją, że albo zdecydu-
ję się na mniejsze miesz-
kanie, albo będę czekać. 
Postanowiliśmy nie cze-
kać. Odpowiedzialność 
za losowanie lokalu 
chciałam przerzucić na 
męża, ale nie zgodził się 
mówiąc, że jeśli wylosuje 
czwarte piętro, to potem 
nie dam mu żyć. Udało 
mi się wylosować drugie 
piętro – wspomina pani 
Teresa.

Początki nie były 
łatwe, kompletowanie 
mebli przeciągało się w 
czasie. Wprowadzili się 
z dwójką dzieci: dom, 
praca, przedszkole. 

Stan wojenny odci-
snął tragiczne pięt-
no na życiu rodziny. 
Nieżyjący już mąż pani Teresy 
był kierownikiem w „Bobo”, 
aby móc pełnić swoją funkcję, 
musiał być członkiem PZPR. 

- Pewnej nocy w 1981 
roku rozległo się pukanie do 
naszych drzwi. Mąż nie kazał 
mi wstawać. Zwerbowano go 
do oddziałów ZOMO w Wał-
brzychu, tam służył w wojsku. 
Został wyprowadzony z miesz-
kania, nie miał wyjścia. Nie 
było go w domu prawie dwa 
lata. Napisałam podanie, że 
nasz syn poważnie przewlekle 
choruje i dzięki temu udało 
mi się go stamtąd wcześniej 
wyszarpać. Jednak jego serce 
nie wytrzymało tego wszystkie-
go – niedługo potem, w styczniu 
1983 roku, zmarł na zawał. Nie 

mógł się z pobytem w ZOMO 
pogodzić, bardzo źle to zniósł, 
to nie leżało w jego naturze, 
dobiło go.

Pani Teresa długo nie mogła 
dojść do siebie, została sama 
z dwójką chorujących prze-
wlekle dzieci. Kiedy synowie 
zaczęli pytać: „mamo, zawsze 
w sobotę piekłaś ciasto, a teraz 

przestałaś”, zrozumiała, że 
mimo wszystko musi żyć dalej, 
starać się dla dzieci. 

Od dziecka jej życie było 
wypełnione pomocą innym. 
Matka pani Teresy przyjecha-
ła do Dzierżoniowa z Sando-
mierza, podjęła pracę w póź-
niejszej Diorze. Wraz z córką 
zamieszkała w kamienicy przy 
ul. Słowackiego. Za kilka lat 
urodzili się młodsi bracia pani 
Teresy, którymi pod nieobec-
ność mamy musiała się zaj-
mować.

- Pamiętam, jak gotowałam 
im kaszę stojąc na paluszkach, 
myłam ich w misce albo jak 
usypiałam braciszka przykry-
wając mu oczy dłonią i koły-
sząc drewnianym wózkiem. 

Miałam zaledwie sześć lat – 
wspomina.

Męża Zdzisława poznała 
przez wspólną koleżankę, która 
tak jak on mieszkała w Łagiew-
nikach. Pochodził z Kieleckie-
go. Osiedle Jasne szybko się 

zmieniało, przybywało 
bloków i mieszkańców. 

- Sąsiadów miałam 
wspaniałych, z dawnych 
lokatorów zostały w 
naszej klatce jeszcze trzy 
rodziny. Zawsze większa 
rotacja była w kawaler-
kach, ludzie traktowali 
je jak lokum przejściowe. 
Było tylko jedno tragicz-
ne zdarzenie na przestrze-
ni tych wszystkich lat. Do 
mieszkającej z 4-letnim 
synkiem samotnej matki 
wprowadził się przystojny, 
wysoki mężczyzna z War-
szawy. Pewnego wieczoru 
zapukał do nas i spytał, czy 
mogę przeno-
cować chłopca. 

Został z nim sam, 
matka chłopca 
gdzieś pojechała. 
Powiedziałam, że 
nie mam nawet 
gdzie go poło-
żyć spać. Musiał 
oddać dziecko 
innemu sąsiado-
wi, bo wkrótce 
potem odkręcił w 
mieszkaniu gaz i 
popełnił samo-
bójstwo.

Pani Teresa 
uważa, że po 
stanie wojen-
nym ludzie się 
zmienili. Prze-
stali być otwarci 
w takim stopniu 

jak dotychczas. Już nie ufali 
sobie jak wcześniej, zaczęli 
zamykać się w domach. 

- Kiedyś miasto tętniło 
życiem, chodnikiem przy ul. 
Świdnickiej wychodziły tłumy z 
Diory - zamyśla się. Z Diorą 
pani Teresa związała całe swoje 
życie zawodowe. W zakła-
dzie pełniła funkcję sekretarki, 
współpracowała z dyrektorem 
Eugeniuszem Nowakiem. Do 
jej obowiązków należało przyj-
mowanie i umawianie gości, 
przegląd korespondencji, przy-
gotowywanie spotkań. Na eme-
ryturze pani Teresa musiała 
wyjeżdżać do pracy we Wło-
szech, żeby móc przeprowa-
dzić remont mieszkania. W jej 
życie wpisana jest opieka nad 
innymi, najpierw rodzeństwo, 
potem chorujące dzieci, teraz 
wiekowa już mama i ciężko 
chora krewna. 

APK
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Jeśli byłeś świadkiem 
agresywnego zachowania 
ze strony innego uczestnika 
ruchu drogowego na terenie 
województwa dolnośląskiego 
– powiadom policję. Komen-
da Wojewódzka Policji we 
Wrocławiu uruchomiła spe-
cjalną skrzynkę poczty elek-
tronicznej: stopagresjidro-
gowej@wr.policja.gov.pl, na 
którą można przesyłać linki, 
filmy lub zdjęcia zawierające 
rażące naruszenia przepisów 
ruchu drogowego, a także 
przejawy agresji ze strony 
uczestników ruchu drogowe-
go. W celu skutecznego ści-
gania sprawców naruszeń w 
ruchu drogowym z materia-
łem należy przesłać następu-
jące informacje:

- data, godzina i miejsce 
zdarzenia (miejscowość, nr 
drogi/ulica),

- dane dotyczące pojazdu: 
numer rejestracyjny, marka,

- dane zgłaszającego: imię 
i nazwisko, adres do korespon-
dencji, telefon kontaktowy.

STOP
PIRATOM
DROGOWYM Znaleziono marihuanę 

3 października, godz. 19.08, 
osiedle Różane

Funkcjonariusze KPP 
Dzierżoniów zatrzymali 29-let-
niego Ryszarda C., mieszkań-
ca Dzierżoniowa, który wbrew 
przepisom o przeciwdziałaniu 
narkomanii posiadał środek 
odurzający w postaci suszu 
konopi innych niż włókniste w 
ilości 0,81g. Sprawca po wyko-
naniu czynności został zwol-
niony.

 Pijany 20-latek zniszczył 
 samochód 

5 listopada, godz. 20.25, 
osiedle Jasne

Policjanci zatrzymali nie-
trzeźwego (2,65 promila) 
20-letniego Rafała D., miesz-
kańca Dzierżoniowa, który 
umyślnie dokonał uszkodze-
nia samochodu marki Mazda 
rozbijając ręką szybę boczną 
lewą i niszcząc wkład lusterka, 
czym spowodował straty nie 
mniejsze niż 1000 zł na szko-

dę mieszkańca Dzierżoniowa 
Bolesława L. Zabezpieczono 
ślady biologiczne. Rejon zda-
rzenia objęto służbą patrolową. 

 Włamanie i kradzież 
14 listopada, godz. 15.00, 

osiedle Błękitne
Nieznany sprawca po 

uprzednim wyważeniu zamka 
w drzwiach mieszkania w 
budynku wielorodzinnym 
wszedł do środka, gdzie po 
penetracji mieszkania dokonał 
kradzieży medalu z wizerun-
kiem papieża o wartości 100 
zł i sztyletu o wartości 200 
zł na szkodę 40-letniego Pawła 
R., mieszkańca Dzierżoniowa. 
Wartość strat oszacowano na 
kwotę 300 zł. Postępowanie 
prowadzi KPP Dzierżoniów.

 Kryminalni zarekwirowali 
 marihuanę 

15 listopada, godz. 12.00, 
osiedle Różane

Funkcjonariusze Wydziału 
Kryminalnego KP w Bielawie 
w związku z posiadaną infor-
macją zatrzymali 20-letniego 
Sebastiana W., mieszkańca 
Dzierżoniowa, który wbrew 
przepisom ustawy o przeciw-

działaniu narkomanii posia-
dał narkotyki w ilości 1,85 g. 
Sprawca po wykonaniu czyn-
ności został zwolniony.

 Kradzież tablic 
 rejestracyjnych 

15 listopada, godz. 17.00, 
osiedle Jasne

53-letni Adam Z., mieszka-
niec Dzierżoniowa, zawiado-
mił policję o kradzieży dwóch 
tablic rejestracyjnych o wyróż-
niku DDZ ze stojącego na par-
kingu samochodu osobowego 
marki Volkswagen Sharan, co 
spowodowało straty o wartości 
160 zł, na szkodę zgłaszają-
cego. Sprawca pozostaje nie-
znany. Postępowanie prowadzi 
KPP Dzierżoniów. 

 Zaginął portfel 
18 listopada, godz. 15.00, 

osiedle Błękitne
Nieznany sprawca w okre-

sie od 18 listopada od godz. 
15.00 do 19 listopada do godz. 
9.00 z mieszkania zgłaszają-
cego 81-letniego Zdzisława K. 
dokonał kradzieży portfela z 
zawartością pieniędzy w kwo-
cie 515 zł. Trwają czynności 
w kierunku ustalenia sprawcy 
kradzieży.

pieczeniu miejsca zdarzenia.
4 listopada o godz. 3.11 

dyżurny PSP w Dzierżoniowie 
otrzymał zgłoszenie o pożarze 
pojemnika na makulaturę na os. 
Jasnym w Dzierżoniowie. Dzia-

łania Straży Pożarnej polegały 
na zabezpieczeniu miejsca zda-
rzenia, podaniu jednego prądu 
wody na palący się śmietnik, 
profilaktycznym schłodzeniu 
samochodów osobowych.

1 listopada o godz. 15.51 
dyżurny PSP w Dzierżoniowie 
otrzymał zgłoszenie o uszko-
dzonej latarni na os. Złotym w 
Dzierżoniowie. Działania Stra-
ży Pożarnej polegały na zabez-

W w/wymienionych terminach policjanci będą do państwa dyspozycji i pomogą w rozwiązaniu 
wszystkich waszych problemów. kpp

Terminy przyjęć policjantów w budynku Spółdzielni Mieszkaniowej w grudniu:

DATA DZIEŃ GODZ. PRZYJĘĆ POLICJANT FUNKCJA/REJON

4.12.2017 poniedziałek 13.00 – 14.00 mł. asp. Adam Gulka dzielnicowy os. Tęczowego, Złotego 
i Kolorowego

12.12.2017 wtorek 13.00 – 14.00 st. asp. Paweł Szober os. Jasnego i os. Błękitnego

21.12.2017 czwartek 13.00 – 14.00 asp. sztab. Marcin Armatys dzielnicowy os. Różanego

DYŻURY DZIELNICOWYCH

INTERWENCJE STRAŻY POŻARNEJ
Miesięcznik Spółdzielni
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Jest to rozwiązanie nowo-
czesne, stosowane już przez 
wiele instytucji i firm. Pod 
względem organizacyjnym i 
logistycznym stanowi duże 
przedsięwzięcie realizo-
wane w ramach koniecznej 
modernizacji oprogramowa-
nia systemu informatycznego 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
w Dzierżoniowie i niezbęd-
ny element zintegrowane-
go systemu, dostosowanego 
również do zmieniających się 
przepisów. 

Mając powyższe na uwa-
dze prosimy o dokonywanie 
wpłat na numer indywidual-
nego rachunku, który został 
dostarczony do Państwa 
skrzynek pocztowych. Jeżeli 

sobie Państwo życzą, istnieje 
możliwość zakupu książecz-
ki opłat. Przedmiotowa ksią-
żeczka zawiera indywidual-
ny numer konta, przypisany 
wyłącznie do danego lokalu 
mieszkalnego oraz uzupeł-
nione dane właściciela, dzięki 
czemu oszczędzają Państwo 
czas związany z uzupełnie-
niem standardowych druków 
typu „polecenie przelewu”. 
Książeczki dostępne są w sie-
dzibie Spółdzielni Mieszka-
niowej w Dzierżoniowie, os. 
Jasne 20, pok. nr 3.

W przypadku korzystania 
ze „zleceń stałych” prosimy 
o poinformowanie Państwa 
banku o zmianie nume-
ru rachunku bankowego, 

na które należy dokonywać 
przelewu.

Jeżeli płatności zostały 
zrealizowane po 1 listopada 
2017 r. na wcześniej obowią-
zujący jedyny numer rachun-
ku bankowego, proszę się nie 
martwić, ponieważ poprzedni 
numer rachunku w dalszym 
ciągu jest aktywny, a Państwa 
wpłaty zostały prawidłowo 
zaksięgowane. Kolejne płat-
ności prosimy dokonywać na 
numer rachunku przypisany 
wyłącznie do Państwa lokali 
mieszkalnych. 

W przypadku posiadania 
więcej niż jednego lokalu 

w zasobach spółdzielni infor-
mujemy, iż nie należy łączyć 
ze sobą wpłat dotyczących 
kilku lokali, ponieważ każdy 
lokal posiada odrębny numer 
rachunku.

W przypadku pytań lub 
wątpliwości chętnie odpo-
wiemy na Państwa pytania w 
siedzibie Spółdzielni Miesz-
kaniowej, os. Jasne 20, pok. 
nr 3, bądź telefonicznie (74) 
831-44-73 do 75, wew. 34 lub 
13. Za ewentualne utrudnienia 
w okresie przejściowym prze-
praszamy.

- Otrzymaliśmy zgłoszenie z 
Centrum Powiadamiania Ratun-
kowego o uszkodzeniu rury 
gazowej podczas prac remon-
towych w jednym z mieszkań 
w miejscowości Dzierżoniów na 
os. Błękitnym. Po przyjeździe na 
miejsce zdarzenia stwierdzono 
uwolnienie się gazu ziemnego z 
uszkodzonej instalacji gazowej. 
Część mieszkańców znajdowała 
się przed budynkiem. Działa-

nia polegały na zabezpieczeniu 
miejsca zdarzenia, ewakuacji 
kilkunastu mieszkańców bloku 
i przewietrzeniu klatki schodo-
wej. Po przyjeździe na miejsce 
zdarzenia Pogotowia Gazowe-
go dokonało zakręcenia zaworu 
gazowego – poinformował kpt. 
Sławomir Dudziński, oficer pra-
sowy KP PSP w Dzierżoniowie.

Krzysztof Brzeźniak

7 listopada w budynku 24 B na os. Błękitnym doszło 
do przecięcia rury gazowej. Sytuacja szybko 

zostala opanowana przez wspólne działania strażaków 
i pracowników pogotowia gazowego.

Spółdzielnia Mieszkaniowa w Dzierżoniowie ponownie uprzejmie informuje, iż w 
celu usprawnienia ewidencji dokonywania wpłat za mieszkania od 1 listopada 

2017 r. wprowadzono indywidualne numery rachunków bankowych.

RURA GAZOWA

NASZE SPRAWY

NOWE NUMERY KONT
BANKOWYCH MIESZKAŃCÓW

•  R E K L A M A  •

os. Złote 9h,
Dzierżoniów
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Od początku roku w Dzierżoniowie można wykonać badania EEG, EMG i Doppler 
USG tętnic mózgu wraz z konsultacją neurologiczną. Taką możliwość  mamy 

dzięki specjaliście neurologowi Piotrowi Iwaszko.

W listopadzie Spółdzielnia 
Mieszkaniowa w Dzierżonio-
wie w ramach prac remon-
towych zakończyła budowę 
nowych stref wejściowych 
i nowego chodnika wzdłuż 
budynków na os. Tęczowym 
10 a, b,c, 11a, b, c oraz na os. 
Tęczowym 10 e, f - wspólnota 
mieszkaniowa.

Trwa przebudowa łącznika 
prowadzącego od ul. Sikorskie-
go wzdłuż budynków nr 4 i 5 na 
os. Różanym. Jest to wspólna 
inwestycja Dzierżoniowa (355 
tys. zł) i Spółdzielni Miesz-

kaniowej (70 tys. zł) , termin 
zakończenia prac zaplanowa-
no na grudzień 2017 roku. Na 
liczącym 160 metrów łączniku 
ułożona zostanie nawierzch-
nia z masy asfaltowej. Zbudo-
wano już bardzo potrzebny w 
tym miejscu chodnik, wyko-
nane zostanie odwodnienie i 
oświetlenie drogi (LED). Osie-
dle zyska również dodatkowe 
miejsca parkingowe. Po zakoń-
czeniu inwestycji zostanie tam 
wprowadzony ruch jednokie-
runkowy, z wjazdem od ul. 
Sikorskiego.

Praktykuje neurologię od 
2008 roku. Jest wieloletnim asy-
stentem Oddziału Neurologicz-
nego  i Udarowego, członkiem 
Polskiego Towarzystwa Neuro-
logicznego i Polskiego Towarzy-
stwa Neurofizjologii Klinicznej.

Panie doktorze, skąd zain-
teresowanie medycyną i neuro-
logią?

Można powiedzieć, że wyssa-
łem je z mlekiem matki, która 
jest lekarzem neurologiem dzie-
cięcym. 

Z jakimi problemami zgła-
szają się do neurologa pacjenci?

Są to przeróżne schorzenia: 
bóle głowy, utraty przytomności, 
zawroty głowy, zasłabnięcia, bóle 
kręgosłupa, pogorszenie pamięci, 
drętwienia rąk, nóg oraz ogólnie 
pojęte pogorszenie samopoczucia 
i sprawności ruchowej. Zarówno 
konsultacje neurologiczne, jak i 
badania dodatkowe są odpłatne i 
dostępne bez skierowania. Wyko-
nuję badanie naczyń mózgowych 
metodą USG Doppler, badanie 
czynności mięśni i nerwów oraz 
badanie czynności mózgu EEG.

Którzy Pacjenci mogą 
wymagać oceny przepływu 
mózgowego?

Dopplera tętnic mózgowych 
wymaga szeroka grupa pacjen-
tów z zawrotami i bólami głowy, 
zasłabnięciami i utratami przy-
tomności, a szczególnie osoby 
chorujące na nadciśnienie tętni-
cze lub cukrzycę, ponieważ jest 
to doskonała metoda wykrywania 
w organizmie miażdżycy. Samo 
badanie jest najczęściej wykony-
wane przeze mnie podczas kon-
sultacji nowoczesnym aparatem 
USG SonoScape i pozbawione 
jakichkolwiek działań niepożąda-
nych, no może poza specyficz-
nymi dźwiękami, które często 
niepokoją pacjentów, a dla mnie 
są ważnym jego elementem. Neu-
rolodzy mówią, że każda tętnica 
ma swoją melodię. Śmiało można 
stwierdzić, że to takie uszy neu-
rologa.

Skoro ma Pan już uszy, to co 
jest oczami neurologa?

Badanie EMG. Dotychczas 
nie było możliwości jego wyko-
nania w Dzierżoniowie, pacjenci 

musieli jechać daleko. W gabine-
cie posiadam nowoczesny kom-
puterowy - aparat EMG Daymed, 
który pozwala mi zobaczyć pracę 
nerwów i mięśni, wręcz zagląd-
nąć do ich wnętrza. To bardzo 
ułatwia postawienie prawidłowej 
diagnozy, nie tylko neurologowi, 
ale też innym specjalistom z któ-
rymi współpracuję, np. endokry-
nologowi w przypadku tężycz-
ki czy ortopedzie w przypadku 
zespołu cieśni nadgarstka.

No właśnie, kto powinien 
pomyśleć o wykonaniu EMG?

Najczęściej zgłaszają się 
pacjenci z bólem i drętwieniem 
rąk, nóg, u których istnieją zespo-
ły cieśni np. nadgarstka czy 
stępu. Diagnostyki EMG wyma-
gają osoby z niedowładami czyli 
osłabieniem siły mięśniowej, oraz 
po urazach, złamaniach kończyn. 
Często pomocne dane uzyskuje 
się w przypadku bólu kręgosłupa 
szyjnego i lędźwiowego. U osób 
z cukrzycą jest to jedyna metoda 
pozwalająca rozpoznać polineuro-
patię cukrzycową, a chorujący na 
tarczycę wymagają oceny w kie-

runku tężyczki. Ponadto można 
rozpoznać wiele innych schorzeń 
jak np. miastenia, miotonia czy 
miopatia charakteryzujące się 
przewlekłym zmęczeniem i ogól-
nym osłabieniem.

Wiele osób wymagających 
pomocy neurologa jest unieru-
chomionych, np. po udarze.

Tak, to duży problem, nie 
tylko dla chorych, ale także ich 
opiekunów. W ramach prowadzo-
nej przeze mnie praktyki udzie-
lam także konsultacji w ramach 
wizyt domowych. To często jedy-
na możliwość pomocy unierucho-
mionym przez chorobę osobom.

Jak można się Panem skon-
taktować?

Pracuję w Specjalistycznym 
Centrum Medycznym DIAGNO-
SIS w Dzierżoniowie przy ulicy 
Sikorskiego 11.

Dziękuję za rozmowę.

NASZE SPRAWY

REMONTY
I INWESTYCJE

•  R E K L A M A  •

OCZY I USZY NEUROLOGA
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Były to wydarzenia adre-
sowane zarówno do najmłod-
szych maluchów, do dzieci, 
młodzieży, a na seniorach koń-
cząc. 

Spółdzielnia powstała 15 
listopada 1957 roku i warto 
zapamiętać tę datę, ponieważ 
to właśnie dzięki naszej Spół-
dzielni Mieszkaniowej, obcho-
dzącej w tym roku swoje 60. 
„urodziny”, powstała po woj-
nie blisko połowa Dzierżonio-
wa, a członkowie spółdzielni 
i ich rodziny stanowią dzisiaj 
blisko 50 procent mieszkań-
ców miasta.

Kulminacja obchodów 
jubileuszu 60-lecia Spółdzielni 
Mieszkaniowej w Dzierżonio-
wie, która, co warto pamiętać 
- ma swoje zasoby mieszkanio-
we w Dzierżoniowie, ale rów-
nież bardzo ważne w Piławie 
Górnej, przypadła na listopad. 
7 listopada mieliśmy przyjem-
ność gościć panią burmistrz 
Piławy Górnej – Zuzannę Bie-
lawską oraz burmistrza Dzier-
żoniowa Dariusza Kucharskie-
go, a także przewodniczącego 
Rady Miejskiej Dzierżoniowa 
– Mirosława Pioruna. W trak-
cie uroczystości przedstawicie-
le władz miasta Dzierżoniowa 
i Piławy Górnej złożyli spół-

dzielni z okazji jej 60-lecia 
gratulacje oraz życzenia dla 
wszystkich spółdzielców. Bur-
mistrz Dzierżoniowa wraz z 
przewodniczącym Rady Miej-
skiej wręczyli także na ręce 
członków zarządu Spółdzielni 
Mieszkaniowej przyznany na 
wniosek burmistrza Dariusza 
Kucharskiego „Medal za zasłu-
gi dla Miasta Dzierżoniowa”. 

Głównymi bohaterami tego 
uroczystego, jubileuszowego 
wieczoru były dzieci, młodzież 
i seniorzy ze Spółdzielczego 
Domu Kultury. Zaprezentowa-
li oni piękny, ponadgodzinny 
program artystyczny pt. „Spół-
dzielnia łączy pokolenia”. 
Zebrana licznie publiczność 
hojnie obdarzyła brawami 
wszystkie występy, zarówno 
młodych adeptów sekcji kul-
turalnych i sportowych, zespół 
muzyczny, jak seniorów, któ-
rzy z okazji jubileuszu przy-
gotowali i wykonali specjalnie 
nową piosenkę o spółdzielni.

W obchodach jubileuszu 
uczestniczyli również pre-
zes zarządu Regionalnego 
Związku Rewizyjnego Spół-
dzielczości Mieszkaniowej w 
Opolu Feliks Kamienik oraz 
przewodniczący Rady Nad-
zorczej tego Związku Jerzy 

Gracz, wiceburmistrz Andrzej 
Bolisęga i wiceprzewodni-
czący Rady Miejskiej Jaro-
sław Rudnicki. Gospodarzami 
uroczystego spotkania byli 
członkowie Rady Nadzorczej 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
na czele z przewodniczącym 
Andrzejem Błaszkiewiczem 
oraz zarząd SM w Dzierżo-
niowie – prezes Daniel Kolin-
ko, jego zastępca Wojciech 
Skupień i główna księgowa 
Renata Sołek. Obecni byli 
też goście z zaprzyjaźnionych 
spółdzielni mieszkaniowych 
w Świdnicy, Bielawie, Świe-
bodzicach, Praszce, Nysie i 
Oleśnicy oraz przedstawiciele 
firm współpracujących z naszą 
spółdzielnią. 

W trakcie uroczystości 
około setka osób zgroma-
dzonych w efektownie przy-
gotowanej sali obejrzała dwa 
krótkie zrealizowane przez TV 
Sudecką filmy, będące jubile-
uszowym opisem działalności 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
w Dzierżoniowie. Pierwszy 
film poświęcony był historii 
i współczesności spółdzielni, 
drugi dokumentował jubile-
uszowy program Spółdzielcze-
go Domu Kultury pt. „Spół-
dzielnia łączy pokolenia”.

Niezwykle ważnym punk-
tem jubileuszowego programu 
było wręczenie przez prezesa 
Związku Rewizyjnego Spół-
dzielczości Mieszkaniowej w 
Opolu odznaczenia „Zasłużo-
ny Działacz Ruchu Spółdziel-
czego” czternastu obecnym i 
byłym pracownikom spółdziel-
ni oraz jednemu zasłużonemu 
działaczowi spółdzielczych 
organów statutowych. To pre-
stiżowe odznaczenie przy-
znane zostało następującym 
spółdzielcom: Jolancie Słowi-
kowskiej, Barbarze Miarze, 
Renacie Sołek, Małgorza-
cie Zawaryńskiej, Jolancie 
Zdunek, Krystynie Świstak, 
Dariuszowi Babińskiemu, 
Marianowi Horodziejowi, 
Jerzemu Trzuskawskie-
mu, Józefowi Więcławowi, 
Janowi Łyskowi, Wiesławo-
wi Kasprzykowi, Markowi 
Rauhutowi, Zbigniewowi 
Szeptyckiemu i Andrzejowi 
Błaszkiewiczowi.

Oficjalną część obchodów 
zakończyły życzenia składane 
na ręce przedstawicieli władz 
SM przez przybyłych gości 
oraz wspólne zdjęcie pracow-
ników, członków Zarządu i 
Rady Nadzorczej.

60 lat minęło. Niektórzy 
twierdzą, że minęło bardzo 
szybko…

sm-jk, fot. APK
zdjęcie zbiorowe pracowników: 

asartfoto.pl

JUBILEUSZ SM

Przez cały 2017 rok w Spółdzielni Mieszkaniowej dużo się działo. Z jednej strony 
remonty, inwestycje, bieżące prace, budowa nowego budynku – czyli spółdzielnia 

nadal nam się rozwija, z drugiej strony Spółdzielczy Dom Kultury i wiele ciekawych 
wydarzeń kulturalnych, oświatowych i sportowych z okazji 60-lecia spółdzielni.

60 LAT MINĘŁO – JUBILEUSZ
SPÓŁDZIELNI MIESZKANIOWEJ
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SKUTKI WICHURY
NA OSIEDLACH

Bardzo silny wiatr wie-
jący pod koniec października 
powalił sporo drzew na tere-
nie całego powiatu. W miej-
scach, gdzie drzewa tarasowały 
drogę lub spadły na samochody 

interweniowała straż pożarna. 
Na dzierżoniowskich osiedlach 
wiatr także wyrwał lub połamał 
wiele drzew – nie wytrzymały 
głównie stare wierzby. 

APK

NASZE SPRAWY

Os. Błękitne przy bloku nr 1

Plac zabaw na os. BłękitnymOs. Błękitne przy ul. Piastowskiej

Os. Jasne, przed blokiem nr 15Os. Błękitne, między blokami nr 5 i 7

Os. Tęczowe przy bloku nr 10Park między osiedlem Błękitnym i Jasnym
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Wadium w wysokości 50 000,00 zł (słownie: pięćdziesiąt 
tysięcy złotych) należy wpłacić do 15.12.2017 r. na konto w 
Banku spółdzielczym w Dzierżoniowie: 81 9527 0007 0041 4979 
2000 0001.

Warunki wykonania robót oraz warunki uczestnictwa w prze-
targu określa Specyfikacja Istotnych Warunków Zamówienia 
(SIWZ). Specyfikację można pobierać od 29.11.2017 r. w siedzi-
bie Spółdzielni Mieszkaniowej, os. Jasne 20 w Dzierżoniowie, 
pokój nr 8.

Oferty należy składać w jednej zaklejonej kopercie z napisem 
„remont budynku biurowego”, w sekretariacie Spółdzielni Miesz-
kaniowej w Dzierżoniowie, os. Jasne 20, pokój nr 10 - do dnia 
19.12.2017 r. do godz. 9.00.

Otwarcie ofert nastąpi 19.12.2017 r. o godz. 10.00 w siedzibie 
Spółdzielni Mieszkaniowej, os. Jasne 20 w Dzierżoniowie - sala 
klubu spółdzielczego .

Spółdzielnia zastrzega sobie prawo unieważnienia przetargu 
bez podania przyczyny.

Zarząd Spółdzielni

Zarząd Spółdzielni Mieszkaniowej w Dzierżoniowie
Os. Jasne 20 58-200 Dzierżoniów, tel. 74 831 44 74

ogłasza

przetarg nieograniczony
dwustopniowy

na wykonanie robót budowlanych i instalacyjnych 
związanych z remontem budynku biurowego 

na os. Jasnym 20 w Dzierżoniowie.

OGŁOSZENIE

Organizatorem ligi trady-
cyjnie jest Spółdzielczy Dom 
Kultury. Po trzech kolejkach 
liderem jest jeden z faworytów 
– drużyna FIL. Poniżej prezen-
tujemy wyniki 3. kolejki futsa-
lowej rywalizacji:

DRG-AGRO Group - Kamie-
niarstwo.abc.pl 3-6 (1-3)

Szybki i wyrównany mecz, 
w którym lepszą skutecznością 
wykazali się gracze drużyny 
Kamieniarstwo.abc.pl.

Hurtownia Horożaniecki
- Supa Strikas 7-2 (4-1)

Po tym spotkaniu obie dru-
żyny zamieniły się miejscami w 
tabeli. Supa Strikas razili nie-

skutecznością, ale drużyna HH 
wygrała w pełni zasłużenie.

FIL – Czwartacy 14-2 (7-0)
Lider pewnie zwyciężył. 

Ambitni gracze Czwartaków 
zbierają doświadczenie.

Najlepsi strzelcy: 8 bramek 
- Stawski (FIL), 7 bramek - K. 
Wasilewski (FIL), 6 bramek - 
Zachilski (Supa Strikas)

Następna kolejka (27.11.): 
godz. 19.00 Supa-Strikas - FIL, 
godz. 19.40 Kamieniarstwo.
abc.pl - Czwartacy, godz. 20.20 
DRG-AGRO Group - Hurtow-
nia Horożaniecki

jk

To już 11. edycja zmagań w ramach Osiedlowej Ligi 
Futsalu. Tym razem do rywalizacji zgłosiło się sześć 

drużyn. Zakończenie rozgrywek zaplanowano na drugą 
połowę stycznia.

WYSTARTOWAŁA OLF
NASZE SPRAWY
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Miesięcznik Spółdzielni Mieszkaniowej
w Dzierżoniowie

NOWE NUMERY KONT BANKOWYCH MIESZKAŃCÓW - str. 6

Stan wojennyzmienił ludzi - str. 4
Debata o organizacji ruchu na Tęczowym - str. 2

60 lat minęło60 lat minęło- jubileusz spółdzielni- jubileusz spółdzielni
- str. 8-9- str. 8-9

„Twoją Spółdzielnię”
czytaj też na:

www.smdzierzoniow.pl

Na uroczystość przyby-
ło wiele delegacji kresowych z 
Dolnego Śląska i Opolszczyzny 
w tym; z Wrocławia, Świdnicy, 
Kłodzka, Ząbkowic, Łagiewnik, 
Korfantowa i Głubczyc. Obecni 
też byli żołnierze reprezentujący 
Stowarzyszenie Rekonstrukcji 
Historycznej „SZPICA” z Dzier-
żoniowa, którzy zaciągnęli wartę 
honorową przy pomniku.

Prezes Stowarzyszenia Kre-
sowian Florian Kuriata w swoim 
przemówieniu odniósł się do 
symboliki pamięci narodowej i 
pokoleniowej. Powiedział m.in.: 
„Pomnik, przed którym stoimy 
jest takim miejscem pamięci, 
gdzie wpisana jest w kamieniu 
cała historia, gdzie Kresowianie, 

mieszkańcy miasta gromadzą 
się kilka razy w roku z oka-
zji, rocznic, obchodów ważnych 
wydarzeń kresowych, aby oddać 
cześć, hołd i pamięć rodakom, 
którzy ponieśli najwyższą cenę. 
Jest to pierwszy pomnik w Dzier-
żoniowie i w powiecie upamięt-
niający ofiary banderowskiego 
ludobójstwa na Kresach. Powstał 
z oddolnej inicjatywy społecznej, 
mający za zadanie uhonorowa-
nie, upamiętnienie i przypomnie-
nie o ludobójstwie na Wołyniu 
i Małopolsce Wschodniej – w 
latach 1939–1947 r. Dzięki takim 
miejscom nie zapominamy, gdzie 
są nasze korzenie, skąd pocho-
dzimy i kim jesteśmy”.

W sobotę 18 listopada Stowarzyszenie Kresowian zor-
ganizowało uroczystości jubileuszowe związane z 

10–leciem powstania i poświęcenia pomnika upamiętnia-
jącego ludobójstwo Polaków na Kresach, którego dopu-
ścili się ukraińscy nacjonaliści spod znaku OUN –UPA w 
latach 1939– 1947. Mottem uroczystości była myśl: „Jeśli 
zapomnę o nich, Ty Boże na niebie zapomnij o mnie”.

UROCZYSTOŚCI 
PRZY POMNIKU
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Poczynione w ostatnim 
czasie z rozmachem przez 
zarząd Spółki ZEC inwesty-
cje - w postaci instalacji 

nowych kotłów węglowych, 
układów pomp Grundfosa 
oraz zarządzanie ich auto-
matyką z nowoczesnej 
dyspozytorni usprawniły 
otwarcie procesu grzew-
czego w tym roku. Dla 
spółki najważniejsze jest 
bezpieczeństwo oraz fakt, 
iż nowe instalacje wypo-
sażone są we wbudowany 
układ oczyszczania spalin, 
dzięki któremu jesteśmy w 
stanie przestrzegać wygó-
rowanych norm emisyjnych. 

Ceny ciepła dla miesz-
kańców ustalane są raz w 
roku przez Urząd Regulacji 
Energetyki, który analizu-
je dostarczone przez ZEC 
koszty oraz ustala stawki 
taryfowe dla odbiorców 
ciepła. 

Aby uniknąć znacznych 
podwyżek dla indywidual-
nych odbiorców, staramy 
się o zewnętrzne środki 
unijne, dzięki którym zreali-
zowano już 14 zadań inwe-

stycyjnych na łączną kwotę 
4,333 mln zł.

Obecnie podpisaliśmy 
umowę na dofinansowanie 

projektu „Budowa instala-
cji wysokosprawnej koge-
neracji opalanej biomasą 
w ciepłowni przy ul. Zło-
tej 11 w Dzierżoniowie” nr 
POIS.01.06.01-00-0001/16 
w ramach Działania 1.6 
Promowanie wykorzystania 
wysokosprawnej kogenera-
cji ciepła i energii elektrycz-
nej w oparciu o ciepło użyt-
kowe, Poddziałanie 1.6.1 
Źródła wysokosprawnej 
kogeneracji. Oś prioryteto-
wa I Zmniejszenie emisyjno-
ści gospodarki. Programu 
Operacyjnego Infrastruk-
tura i Środowisko 2014 – 
2020 . Projekt pozwoli nam 
na budowę nowoczesnego 
bloku kogeneracyjnego do 
produkcji ciepła i energii 
elektrycznej wytworzonej 
z biomasy. Przewidywany 
termin zakończenia prac to 
luty 2019 r.

Obecnie w ciepłow-
ni przy ul. Złotej 11 spa-
lany jest wyłącznie polski 

węgiel o niskiej zawartości 
siarki - do 0,5 % i popio-
łu do 15%, ponadto opał 
nie powoduje zapylenia 
ani uciążliwych zapachów. 
Cały ten proces powoduje, 
że emisja pyłów zmniejszy-
ła się o około 75%.

Proces inwestycyjny 
prowadzony wspólnie z 
władzami Dzierżoniowa ma 
na celu zmniejszenie emisji 
niebezpiecznych pyłów do 
powietrza. Rozbudowa sieci 
ciepłowniczej da takie efek-
ty. Przyłączenie do ciepło-
ciągu jak największej liczby 
odbiorców, którzy obecnie 
opalają swoje mieszkania i 
firmy indywidualnymi kotła-
mi węglowymi znacznie 
wyeliminuje ten problem. 
Stare piece węglowe nie 

posiadają zabezpieczeń 
ani filtrów, stąd tak wysoki 
poziom zanieczyszczenia 
powietrza, jaki mogliśmy 
obserwować zeszłorocznej 
zimy. Pamiętajmy, że dzięki 
ciepłociągom uzyskujemy 
nie tylko ciepłe kaloryfery, 
ale również ogrzewanie cie-
płej wody, a to eliminuje z 
kolei ryzyko zatrucia tlen-
kiem węgla (czadem). 

Zachęcamy do zapo-
znania się z mapą, na któ-
rej oznaczony jest system 
cieplny. Mieszkańcy, któ-
rych domy znajdują się w 
zasięgu systemu, mogą 
łatwo i sprawnie się do niego 
przyłączyć. Można się z nią 
zapoznać na stronie interne-
towej: www.zec-ddz.pl

Sezon grzewczy 2017/2018 można oficjalnie uznać za otwarty. Naszymi ciepłocią-
gami ciepło dociera już do wszystkich mieszkańców zasobów dzierżoniowskiej 

Spółdzielni Mieszkaniowej oraz wielu innych indywidualnych odbiorców.

REKLAMA

ZEC DZIERŻONIÓW ZACHĘCA 
DO WALKI Z NISKĄ EMISJĄ
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Ta niezwykła pasja rozpo-
częła się w połowie lat 70. na 
jednym ze statków, którymi 

pływał pan Edward. Na stat-
kach rybackich opłynął cały 
świat, odwiedził ponad czter-
dzieści krajów. 

  NIE MA RZECZY
  NIEMOŻLIWYCH

O tym, jakie były to statki 
najlepiej świadczy fakt, że jed-
norazowo potrafiły wyciągać z 
morza 100 ton ryb. Po pracy 
czasu na morzu jest dużo.

- A ja nie chciałem tracić 
czasu, w wolnych chwilach 
zacząłem więc robić te wszyst-
kie rzeczy – opowiada. – Bar-
dzo często ze zwykłych odpa-

dów, zużytych części, przedmio-
tów przeznaczonych do wyrzu-
cenia. Pochodzę z Niemczy, 

tam – zanim trafiłem na morze 
- pracowałem jako tokarz, ślu-
sarz i frezer. Na statku powie-
działem sobie, dlaczego mam 
siedzieć bezczynnie – dla mnie 
nie ma rzeczy niemożliwych i 
tak zacząłem tworzyć.

Efekty tej pracy są napraw-
dę imponujące. Podobnie jak 
morskie wspomnienia pana 
Edwarda, który swój kontakt 
z wielką wodą rozpoczął od 
trzyletniej służby wojskowej w 
Marynarce Wojennej na trałow-
cach i okrętach podwodnych. 
Później, przez lata, łącznie na 
około ośmiu statkach rybackich 

– między innymi na „Bara-
kudzie”, „Morsie” i „Orce” - 
odwiedził tak wiele miejsc na 
świecie. Był na Anktartydzie, 
na Alasce, ale też w Senegalu, 
Korei i Maroko… Przeżył taj-
fun, który zupełnie zniszczył 
statek, na którym pływał, a 
także spotkanie z piratami w 
drodze do Indii.

- W latach 70. w wodach 
Zatoki Biskajskiej tonęliśmy 
przez tydzień – wspomina. – 
Nie było nic do jedzenia, a 
statek płynął jedną milę do 
przodu i dwie do tyłu… Kiedy 
natomiast odprowadzaliśmy na 
złomowanie statek do Indii, to 
pokład opuszczałem jako ostat-

ni. Natomiast w Pietropawłow-
sku, gdzie była bardzo duża 
baza wojenna, dużo okrętów 
i samolotów, a do tego osiem 
metrów śniegu, utknąłem na… 
dziewięć miesięcy. W Maroko 
nas aresztowali i trzeba było 
wykupywać cała załogę.

 ZARDZEWIAŁE RESORY 
 OD NYSKI 

Nie brakowało tez przeżyć 
związanych z rzemieślniczo-
-artystyczną działalnością  pana 
Przemusiały. Często zatrzymy-

wano go dłużej na przykład na 
lotniskach, dziwiąc się po co 
mu potrzebne stare, zardzewia-
łe resory do Nyski? 

- Kiedyś w Kanadzie policja 
zainteresowała się, czemu tak 
długo stoję przy wystawie i się 
patrzę. Po co? A ja patrzyłem i 
w głowie układałem sobie plany 
wykonania kolejnej pracy. Nie 
ma na to rysunków. Ja się mogę 
pomylić góra o 2-3 milimetry… 

Pan Edward – marynarz 
i artysta w jednej osobie od 
wielu lat już nie pływa. Każdy 
wykonany przez niego przed-
miot przypomina mu jednak 
konkretne miejsce na mapie 
świata. 

Państwo Teresa i Edward 
Przemusiałowie w Dzierżo-
niowie mieszkają od 1991 
roku. Pani Teresa wspomina-
jąc minione lata i z uznaniem 
patrząc na wszystkie prace 
męża przyznaje jednak, że cięż-
ko było być żoną marynarza. 

- To była taka ciągła tęsk-
nota, pisałam do męża bardzo 
dużo listów, dla dzieci musiałam 
być czasami i matką, i ojcem. To 

życie tak się jakoś potoczyło 
szybko, zleciało 28 lat, a minęło 
to tak szybko, jakby ktoś książkę 
otworzył i zamknął. 

Wspaniałe przedmioty na 
ścianach mieszkania państwa 
Przemusiałów pokazują jed-
nak, że ta piękna „książka” cały 
czas jest otwarta. Kto zobaczy, 
ten się zachwyci... Być może 
kiedyś z pracami pana Edwar-
da będzie się można zapoznać 
także w Spółdzielczym, Domu 
Kultury.

Jarosław Kresa

Mieszkanie państwa Przemusiałów na os. Tęczowym to swojego rodzaju galeria 
sztuki. Imponujące eksponaty, wszystkie wykonane własnoręcznie przez Edwarda 

Przemusiałę, robią duże wrażenie. Są tu repliki broni białej oraz repliki starych pisto-
letów, pięknie zdobione skrzynie i efektowne figurki…

TAJFUN, PIRACI…
I DOMOWA GALERIA
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MIEJSKIE OBCHODY 
11 LISTOPADA Z GRH

Zbiórkę zorganizowano na 
potrzeby osób bezdomnych. 
Delegacja uczniów wraz z 
opiekunami przekazała zebrane 
produkty do Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Dzierżoniowie. 
Stamtąd trafią one do adresa-

tów. W akcję pomocową zaan-
gażowali się uczniowie oddzia-
łów gimnazjalnych Szkoły 
Podstawowej nr 1, Szkoły Pod-
stawowej nr 3 oraz Niepublicz-
nej Szkoły Podstawowej Sióstr 
Salezjanek w Dzierżoniowie.

2 grudnia planowany jest 
wyjazd do Muzeum Czterech 
Kopuł we Wrocławiu w ramach 
projektu „Świat sztuki”, który 
uzyskał dofinansowanie z Powia-
tu Dzierżoniowskiego. W jego 
ramach uczestnicy zapoznają się 
z wystawami: Kostiumy z kulto-
wych filmów z kolekcji CeTA we 
Wrocławiu i Kolekcja sztuki pol-
skiej II połowy XX i XXI wieku.

7 grudnia na godzinę 16.00 do 
Dzierżoniowskiego Ośrodka Kul-
tury - sala konferencyjna II p. przy 
ulicy Świdnickiej 23 w Dzierżo-
niowie na spotkanie z psycholo-
giem Anną Salij-Szyszką . Temat 
spotkania: „Wiek to nie powód, 
by się zestarzeć – o rozwoju czło-
wieka w drugiej połowie życia”. 
Spotkanie dofinansowane przez 
Powiat Dzierżoniowski w ramach 
projektu „Zdrowie to skarb”.

12 grudnia – planowany 
wyjazd do Muzeum Narodowego 

we Wrocławiu. Oprócz wystaw 
stałych,zobaczymy wystawę cza-
sową „Modę na Cranacha”.

13 grudnia  na godzinę 16.00 
do Muzeum Miejskiego Dzierżo-
niowa  ramach realizacji projektu 
dofinansowanego przez Gminę 
Miejską  Dzierżoniów „Ciekawi 
siebie i świata” na wykład Danuty 
Szeligi „Wielcy zapomniani Pola-
cy, którzy zmienili świat”.

14 grudnia  na godzinę 16.00 
do Dzierżoniowskiego Ośrodka 
Kultury - sala konferencyjna II 
p. przy ulicy Świdnickiej 23 w 
Dzierżoniowie na wykład Jolanty 
Manieckiej „Mówić nie wprost, 
czyli o tym, że czytanie sztuki nie 
jest łatwe”. Planowane jest krótkie 
podsumowanie roku 2017 i zapo-
wiedzi na 2018 rok. Na wszystkie 
spotkania wstęp wolny. Szczegóły 
na spotkaniach TOZD i na stronie: 
www.tozd.dzierzoniow.pl.

WIEK TO NIE POWÓD, 
BY SIĘ ZESTARZEĆ

MŁODZIEŻ
DLA BEZDOMNYCH

Działającej przy Spółdzielni 
Mieszkaniowej Grupie Rekon-
strukcji Historycznej 58 pułku 
piechoty (4 psw) towarzyszyli 
strzelcy Związku Strzeleckiego 
„Strzelec” im. Józefa Piłsud-
skiego oraz bardzo liczni tego 
dnia dzierżoniowianie.

Wieczór 11 Listopada człon-
kowie i sympatycy GRH 58 pp 
(4 psw) spędzili na tradycyjnym 
kameralnym V Pułkowym Balu 
Niepodległości. Zabawa w Willi 
Bergera była przednia, a zebrani 
zgodnie stwierdzili, że był to 
jeden z najlepszych „czwartac-
kich” balów w Dzierżoniowie. 

W trakcie wspólnego świę-
towania 99. rocznicy odzyska-
nia przez Polskę niepodległości 
wspominano tych bardzo znanych 
i tych mniej znanych Polaków, 
którzy po czasie niewoli przyczy-
nili się do wywalczenia wolności 
przez Polskę. Symboliczną chwi-
lą skupienia Czwartacy uczcili 
także pamięć zmarłego niedaw-
no (a poznanego osobiście przez 
członków Grupy kilka miesięcy 
temu) pana Juliusza Grynkiewi-
cza - bratanka ostatniego adiutan-
ta Marszałka Piłsudskiego.

J. Kresa
Foto: K. Janeczko

Korony drzew liściastych 
można przycinać przez cały 
rok, choć najlepsza pora to 
okres bezlistny, w czasie spo-
czynku zimowego - od listo-

pada do marca, zanim zaczną 
krążyć soki. Na zdjęciu przy-
cinanie drzew na osiedlu Błę-
kitnym. 

APK

Firma dbająca o zieleń na terenie osiedla przycięła 
drzewa przed zimą.

Tegoroczne Wielkie Święto już za nami. Na zaprosze-
nie władz Miasta Dzierżoniowa tym razem 11 Listo-

pada członkowie GRH 58 pp (4 psw) wzięli udział - po 
raz pierwszy w towarzystwie naszego (tworzącego się) 
zwiadu konnego - w dzierżoniowskim Marszu „W biało-
-czerwonych barwach dla Niepodległej”.

Odzież, koce, bieliznę oraz żywność zebrała dzierżo-
niowska młodzież realizująca w Centrum Aktywiza-

cji Społecznej kurs liderów młodzieżowych.

Towarzystwo Oświatowe Ziemi Dzierżoniowskiej 
zaprasza na cykl zajęć w grudniu.

PRZYCINANIE DRZEW
NASZE SPRAWY
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Wraz z nadejściem zimy wraca temat smogu i niskiej 
emisji. Na mapie Europy Polska wciąż jeszcze 

należy do krajów o najwyższym stopniu zanieczyszcze-
nia powietrza. Gdzie i w jaki sposób mieszkańcy Dzier-
żoniowa mogą sprawdzać stan powietrza? Na co należy 
zwracać szczególną uwagę?

W każdy wtorek w Spółdzielczym Domu Kultury 
rozgrywane są turnieje w ramach Grand Prix 

Spółdzielni Mieszkaniowej. Rozgrywane są w dwóch 
kategoriach wiekowych.

Spółdzielczy Dom Kultury i Towarzystwo Szachowe „Dwie 
Wieże” prowadzą na os. Jasnym 20 dwie cykliczne 

imprezy szachowe dla dzieci oraz dla dorosłych.

Narzędzi do obserwacji 
stanu jakości powietrza jest 
wiele. Kilka dostępnych jest na 
stronie dzierżoniowskiego urzę-
du w zakładce „EkoDzierżo-
niów”. Dzierżoniowianie mogą 
sprawdzać prognozowany stan 
zanieczyszczenia powietrza na 
najbliższe godziny, stan aktu-
alny, indeks jakości powietrza 
wraz z informacją zdrowotną, 
komunikaty dotyczące przekro-
czenia poziomów zanieczysz-
czeń w powietrzu. 

  Pyły zawieszone,
 dwutlenek azotu i siarki 

Indeksy jakości powietrza 
to proste wskaźniki wyznacza-

ne w oparciu o pomiary stę-
żeń pyłu zawieszonego PM10, 
dwutlenku azotu NO2 i dwu-
tlenku siarki SO2. Dla każdego 
z tych zanieczyszczeń wyzna-
czono sześć przedziałów stę-
żeń (klas jakości powietrza), 
pozwalających ocenić panujące 
warunki. Każdej klasie przypi-
sano również odpowiedni kolor, 
co znacznie ułatwia szybkie 
sprawdzenie, jakim powietrzem 
w danej chwili oddychamy. 
Dane te pobierane są ze stacji 
pomiarowej systemu monito-
ringu jakości powietrza położo-
nej przy straży pożarnej. 

Prognozowaną jakość 
powietrza może także śledzić 

na specjalnej tablicy elektro-
nicznej znajdującej się w oknie 
biura promocji w ratuszu. W 
ramach walki ze smogiem 
Dzierżoniów wprowadził Pro-
gram Małych Ulepszeń, realizo-
wany od kilkunastu lat i umoż-
liwiający mieszkańcom się-
gnięcie po dopłatę do wymiany 
pieca węglowego na bardziej 
ekologiczny. Dzięki temu w 
Dzierżoniowie jest co najmniej 
350 pieców węglowych mniej. 
Wielu mieszkańców wykonało 
taką inwestycję bez sięgania po 
wsparcie miasta.

  Mandaty straży miejskiej
Kontrole Straży Miejskiej 

na samym początku budziły 
kontrowersje. Dziś mieszkań-
cy odwiedzani przez straż-
ników przyjmują taką wizytę 
najczęściej ze zrozumieniem. 
Strażnicy mają uprawnienia 
umożliwiające kontrolę pry-
watnych nieruchomości pod 
kątem źródła wytwarzania cie-
pła. W minionym roku takich 
interwencji było 118. W pięciu 

przypadkach strażnicy nałoży-
li mandaty na kwotę 900 zł. 
W tym roku takie kontrole są 
jednym z głównych prioryte-
tów dla strażników. W uzasad-
nionych przypadkach strażnicy 
będą już raczej karać finanso-
wo niż tłumaczyć, że tak nie 
można. Przy podejrzeniu spa-
lania odpadów wystarczy skon-
taktować się ze strażą miejską 
(tel. 74 645 08 88, 504 259 
859), która zobowiązana jest do 
przeprowadzenia kontroli.

Sprzątanie po zimie – tak 
zwane wtórne zapylenie ma 
również wpływ na jakość 
powietrza, którym oddycha-
my. Od tego roku miasto zle-
cając takie prace zaznacza, 
że mają być one prowadzone 
mechanicznie „na mokro”. Do 
tego jednym z obowiązków 
straży miejskiej jest kontrola 
wyjazdów z budów (obowiąz-
kiem inwestora jest dbanie o 
to, aby wyjeżdżające z placu 
budowy auta i maszyny nie 
brudziły dróg).

JAK SPRAWDZIĆ
JAKOŚĆ POWIETRZA?

NIE TYLKO SPORT

Po dziewięciu rozegranych 
turniejach w grupie zawodni-
ków starszych prowadzi Arka-
diusz Ziemianin (62 punkty), 
który wyprzedza Marcina 
Orlińskiego (49 punktów) i 
Andrzeja Ciszewskiego (26 
punktów). W grupie dziecię-
cej na czele tabeli jest Maciej 
Pióra (55 punktów), drugi jest 
Oskar Wdowiak (54 punkty), 

a trzeci Adam Błaszczykowski 
(39 punktów). W rozgrywkach 
prowadzonych przez Spółdziel-
czy Dom Kultury rywalizuje w 
tej edycji 20 zawodników.

Gry w grupie dziecięcej 
rozpoczynają się o godz. 15.40, 
a w grupie dorosłych o godz. 
17.40. Zapraszamy.

jak

Dzieci rywalizują w Dziecię-
cym Cyklu Turniejów Szacho-
wych 2017/2018. Po rozegraniu 
6 turniejów na czele tabeli znaj-
duje się Radosław Zawada, który 
zgromadził łącznie 53,5 punktu. 
Drugi w tabeli jest Antoni Chorą-
życzewski (38,5 punktu), a trzeci 
Oskar Wdowiak (37 punktów). 
W dotychczasowych zmaganiach 
przy szachownicy uczestniczyło 
14 młodych graczy.

Dorośli uczestniczą w tra-
dycyjnym cyklu turniejów 
„Środowego Blitza”. Od wrze-
śnia rozegrano 9 turniejów, po 
których liderem w tabeli jest 
Mariusz Janduła, przed Romu-
aldem Dudkiem i Sławomirem 
Woszczyńskim. W rywalizacji 
bierze udział 11 szachistów.

jk

ZIEMIANIN I PIÓRA 
LIDERAMI

DOROŚLI I DZIECI 
PRZY SZACHOWNICY
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